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Şansele alegerilor
parlamentare

anticipate
Prim-vicepreşedintele partidului, Rareş

Bogdan, a anunţat, la sfârşitul lui
decembrie, că liberalii poartă negocieri cu
partidele parlamentare pentru declanşarea
anticipatelor. “Acest demers este susţinut
de USR, UDMR şi PMP. Ne aşteptăm ca
cei care au sprijinit învestirea Guvernului
Orban să susţină demersul nostru. (...)
Lunile februarie, martie vor fi extrem de
interesante. Cel târziu în aprilie vom avea
alegeri anticipate”, a declarat
europarlamentarul.

Potrivit acestuia, grupul de nouă
parlamentari demisionari din Pro România
vor susţine anticipatele. “Ar mai fi nevoie
de 24 de voturi care pot fi formate din
demisionari, din aşa numiţii independenţi şi
din cei care aparţin minorităţilor”, a afirmat
Bogdan. Noua sesiune parlamentară va
începe pe 3 februarie. Liberalii analizează
variantele prin care anticipatele pot avea
loc. PNL ia în calcul că PSD, aflat în
opoziţie, poate depune o moţiune de
cenzură care să demită Guvernul şi astfel
să înceapă un proces de declanşare a
alegerilor înainte de termen. O altă variantă
este ca premierul să demisioneze.

Social-democraţii nu exclud varianta
depunerii unei moţiuni de cenzură, având
în vedere că Executivul s-a angajat să
elaboreze proiecte importante de lege prin
asumarea răspunderii, ocolind Parlamentul.
Pe 16 decembrie, Gabriel Zetea, lider
regional al PSD, a anunţat că partidul va
depune moţiune de cenzură doar dacă
Guvernul îşi va asuma răspunderea pe
modificarea legislaţiei electorale, respectiv
pe alegerea primarilor în două tururi.
Marcel Ciolacu, liderul interimar al PSD, nu
susţine ideea anticipatelor. Acesta declara
la începutul lunii decembrie că nu există
nicio criză pentru a grăbi formarea unui nou
Legislativ, România având deja un Guvern,
un preşedinte şi un Parlament. În schimb,
unii lideri din PSD vehiculează ideea că
preşedintele Iohannis şi PNL vor acest
lucru deoarece se tem că guvernarea
actuală va fi un eşec și că, până la
alegerile parlamentare la termen din
toamnă, liberalii ar mai pierde din electorat.

De asemenea, ALDE nu susţine
organizarea scrutinului înainte de termen.
Partidul condus de Călin Popescu
Tăriceanu a transmis că declaraţiile lui
Rareş Bogdan nu fac decât să alunge
investitorii. Totodată, ALDE precizează că
nu intră în această „aventură politică” doar
pentru ca PNL să mai obţină câteva
procente. Pe de altă parte, Kelemen Hunor,
după ce a discutat cu prim-ministrul
înaintea încheierii sesiunii parlamentare, a
precizat că susţine organizarea
anticipatelor cu câteva săptămâni înaintea
alegerilor locale.

Liderii Alianţei USR-PLUS, Dan Barna,
respectiv Dacian Cioloş, susţin alegerile
parlamentare anticipate. Liderul USR
spune că dacă se va ajunge la o decizie,
alegerile parlamentare vor avea loc în
aceeaşi perioadă cu localele. Cioloş i-a
cerut public preşedintelui Klaus Iohannis
declanşarea rapidă a alegerilor anticipate.

Parlamentarii PMP ar putea susţine
condiţionat demersul (dacă PNL şi USR
votează proiectele de lege privind alegerea
primarilor în două tururi şi reducerea
numărului de parlamentari).

Pro și contra Din 3 februarie

Cele mai importante proiecte
din noua sesiune parlamentară

Alegerea primarilor în două
tururi şi eliminarea pensiilor
speciale sunt cele mai aşteptate
proiecte de lege în 2020. Lucrările
Legislativului pe acestea vor fi
reluate în noua sesiune
parlamentară, care va începe pe
data de 3 februarie. 

n ALEGEREA PRIMARILOR
ÎN DOUĂ TURURI n

Revenirea la alegerea
primarilor în două tururi este
susţinută de PNL, USR, PMP,
ALDE şi Pro România. În schimb,
UDMR şi PSD au respins această
iniţiativă legislativă în trecut.
Premierul şi liderul PNL, Ludovic
Orban, a declarat, la sfârşitul lui
2019, că proiectul pentru alegerea
primarilor în două tururi va fi
dezbătut, din nou, în Parlament,
după 1 februarie. Potrivit acestuia,
proiectul ar putea trece în Camera
Deputaţilor cu 173 de voturi, cu 8
voturi mai multe decât este
necesar. Pe 16 octombrie, Senatul
a respins propunerea legislativă a
USR, care prevede revenirea la
alegerea primarilor în două tururi de
scrutin în cazul în care niciunul
dintre candidaţi nu întruneşte
majoritatea de voturi. Atunci, USR a
criticat absenţa senatorilor PNL,
ALDE şi Pro România de la vot şi
de asemenea faptul că UDMR a
votat respingerea proiectului alături
de PSD. În Parlament mai există
două astfel de propuneri legislative,
iniţiate de PNL şi PMP.

La mijlocul lunii trecute, PSD,
prin vocea liderului regional Gabriel
Zetea, anunţa că social-democraţii
vor depune moţiune de cenzură
doar dacă Guvernul îşi va asuma
răspunderea pe modificarea
legislaţiei electorale, respectiv pe
alegerea primarilor în două tururi.
Şi UDMR a anunţat că nu exclude o
moţiune de cenzură la adresa
Cabinetului Orban, dacă Guvernul
adoptă o OUG pentru revenirea la
alegerea primarilor în două tururi.

Pe 18 decembrie, PNL, USR şi

PMP au solicitat introducerea pe
ordinea de zi a plenului Camerei
Deputaţilor proiectul privind
alegerea primarilor în două tururi
însă conducerea forului legislativ nu
a aprobat cererea. USR şi PMP au
cerut în repetate rânduri
Executivului să ia măsuri pentru
revenirea la alegerile în două tururi
pentru funcţia de edil, chiar să îşi
asume răspunderea pe un astfel de
act normativ, în condiţiile în care
proiectele de lege privind acest
subiect nu au fost adoptate
decizional de Parlament, până în
prezent.

n IDEILE OBSESIVE ȘI OUG-
URILE n

În replică, vicepremierul Raluca
Turcan a afirmat, pe 18 decembrie,
că PSD tergiversează adoptarea
unor proiecte importante, motiv
pentru care PNL ar putea fi pus în
situaţia de a-şi angaja răspunderea
pe alegerea primarilor în două
tururi. Cu toate acestea, până în
momentul de faţă Guvernul nu a
avut nicio acţiune privind o
asumare a responsabilităţii pentru
alegerea primarilor în două tururi.
Ludovic Orban a declarat, pe 20
decembrie, că sunt „câteva idei
obsesive” şi el nu va face ceea ce a
criticat la alţii, astfel că nu va da
OUG pe acest subiect. În privinţa
asumării răspunderii pe o astfel de
iniţiativă, Orban a spus că şi
această procedură poate fi
contestată din punct de vedere
constituţional. 

n PENSIILE SPECIALE n
Un alt subiect intens dezbătut

la finalul lui 2019 se referă la
eliminarea pensiilor speciale.
Proiectul de lege se află în
dezbaterea Camerei Deputaţilor, for
legislativ decizional. Proiectul PNL
are în vedere eliminarea pensiilor
de serviciu pentru mai multe
categorii, printre care: deputaţi şi
senatori, judecători şi procurori,
personalul auxiliar de specialitare al
instanţelor judecătoreşti şi al

parchetelor, funcţionari publici cu
statul special, funcţionari publici
parlamentari, membrilor corpului
diplomatic şi consular al României,
membrilor Curţii Constituţionale şi a
personalului aeronautic civil
navigant profesionist din aviaţia
civilă din România. Indemnizaţiile
speciale nu au fost eliminate în
cazul militarilor şi poliţiştilor.
Dezbaterile din Comisia de
specialitate au avut loc pentru
ambele iniţiative privind eliminarea
pensiilor, atât a PNL, cât şi a USR,
însă raportul favorabil a fost dat
pentru propunerea PNL.

Preşedintele Comisiei pentru
Muncă, deputatul PSD Adrian
Solomon a depus un amendament
prin care indemnizaţiile de merit
pentru sportivi şi artişti sunt
eliminate. Acesta a criticat
iniţiativele legislative ale PNL şi
USR şi a declarat în timpul
dezbaterilor din Comisie că “ori toţi
suntem speciali, ori niciunul nu este
special”. Pe de altă parte, liderul
PSD, Marcel Ciolacu, s-a opus
“categoric” eliminării indemnizaţiilor
de merit pentru artişti şi sportivi.
Însă în şedinţa plenului din 18
decembrie, Camera Deputaţilor nu
a supus votului proiectul de lege al
PNL privind eliminarea pensiilor
speciale.

n IMPOZITAREA PENSIILOR
MARI n

Un alt proiect de lege, iniţiat de
senatorul PSD Eugen Teodorovici,
prevede impozitarea pensiilor între
7.000 şi 10.000 de lei cu 30% din
sumă. De asemenea, proiectul
prevede şi taxarea pensiilor mai
mari de 10.000 de lei cu 50% din
sumă. Proiectul a fost adoptat de
Senat în calitate de prim for
legislativ sesizat. Senatorii au votat
şi pentru ca pensiile speciale de
peste 7.000 de lei ale şefilor de stat
să fie impozitate. Propunerea se
află înscrisă pentru dezbateri la
Camera Deputaţilor, care este
decizională în acest caz.


